

Création d'entreprise <i>Business creation</i>			
Code cours <i>Course code:</i> CRE			
Coordonnateurs <i>Lecturers</i>	: M. Petitgenet (Intervenant extérieur <i>Guest speaker</i>)	Cours <i>Lectures</i>	: 12h30
Période <i>Year of study</i>	: 1 ^{ère} année, 2 ^{ème} année <i>1st year, 2nd year</i>	T.D. <i>Tutorials</i>	:
Semestre <i>Semester</i>	: 2 ^{ème} ou 4 ^{ème} semestre <i>2nd or 4th semester</i>	T.P. <i>Laboratory sessions</i>	:
Evaluation <i>Assessment method(s)</i>	: Rapport + QCM <i>Report + Multiple choices questions</i>	Projet <i>Project</i>	:
Langue d'instruction <i>Language of instruction</i>	: Français <i>French</i>	Non encadré <i>Unsupervised</i>	:
Type de cours <i>Type of course</i>	: Electif <i>Elective</i>	Horaire global <i>Total hours</i>	: 12h30
Niveau <i>Level of course</i>	: Premier ou second cycle universitaire <i>Undergraduate/Graduate</i>	Travail personnel <i>Homework</i>	:

Compétences attendues : Connaître le parcours du créateur d'entreprise et avoir les outils pour partir du bon pied.

Pré-requis : Aucun

Contenu :

Créer une entreprise ? De nombreux étudiants n'y pensent pas. Par angoisse des démarches administratives, peur de l'échec, sentiment d'être inexpérimenté, etc.

C'est pourtant plus simple qu'il y paraît. Pour celui qui a de l'énergie à revendre et une motivation infaillible, créer sa boîte c'est avant tout synonyme de liberté et de passion. Que vous ayez déjà une idée en tête, ou que vous envisagiez un jour de monter votre entreprise, ce témoignage vous apportera un éclairage sur les différentes étapes de la création d'entreprise, de sa gestion... et aussi des étapes douloureuses comme le dépôt de bilan.

Ce cours, sous forme de témoignage ludique et participatif, est donné par un ancien Ensmatique (promo 2008) qui a créé trois entreprises, dont une qui a déposé le bilan et une qui a ouvert des filiales à l'étranger. Il dirige actuellement Purple Pepper, cabinet de conseil et de formation en transition environnementale.

Bibliographie : Aucune

Expected competencies: To know the career of the creator and have the tools for a good start.

Prerequisites: None

Content:

Starting a business? Many students don't think about it. For fear of the administrative procedures, fear of failure, feeling inexperienced, and so on.

But it's easier than it sounds. For those with energy to spare and unfailing motivation, setting up your own business goes with freedom and passion. Whether you already have an idea in mind, or are thinking of setting up your own business one day, this business, this testimonial will shed some light on the different stages involved in creating a business, setting it up... and the painful stages of filing for bankruptcy.

This course, in the form of a playful, participative testimonial, is given by a former Ensmatique (2008 promotion), who has set up three companies, including one that went bankrupt and one that opened subsidiaries abroad. He currently runs Purple Pepper, a consulting and training firm specializing in sustainable development.

Course content: The idea, the project, the market survey, the business plan, the investment, the status, the procedures and costs, the daily organization, the daily management.

Recommended reading: None